
Filmen om Terma lanceret på HC Ørstedgymnasiet (HTX) 

Filmen om matematikken bag rumforskning og rumindustri hos Terma Space var egentlig 
færdigproduceret, da Corona-nedlukningen ramte landet, og satte mulighederne for at 
lave arrangementer og præsentere filmen på pause i et års tid.  

 
Terma Space er engageret i 
mange projekter hos både ESA 
og NASA. Filmen her koncen-
trerer sig om det såkaldte ASIM-
projekt, der har fokus på at 
forstå hvorfor kæmpelyn led-
sages af røde sprites, som det 
ses her, og hvorfor der gene-
reres gammastråling i samme 
proces. 

I et samarbejde med en række europæi-
ske universiteter, herunder DTU, bygges 
den specielle store computer, der skal 
styre udforskningen af fænomenet. Com-
puteren, der får navnet ASIM, ses her i 
midt i billedet blive monteret på den in-
ternationale rumstation (en animation). 

 
Da Andreas Mogensen var 
på sin første rummission, 
oplevede han på en af tu-
rene rundt om Jorden et 
kæmpe tordenvejr over 
den bengalske bugt. Og 
han fik som den første fil-
met fænomenet ude fra 
rummet. Andreas medvir-
ker i filmen. 

 

I foråret 2022 blev der endelig mulighed for at vise filmen. Og premierevisningen skete på 
HC Ørsted Gymnasiet. Det er et gymnasium med mange afdelinger, og det var især HTX-
klasser fra afdelingen ved DTU, der deltog.  

 
Professor Steen Markvorsen fra 
DTU var vært for arrangementet 
og bød velkommen. Steen er selv 
en af rådgiverne i projektet.  

  
I præsentationen af projektet Træk virksomhederne ind i undervisnin-
gen blev der vist små klip fra henh. filmen om TICRAs avancerede pa-
raboler, og filmen om DMI og klimaforandringer. 
 

 

En af de store oplevelser for eleverne er altid at møde de professionelle ingeniører, mate-
matikere, statistikere osv fra virksomhederne, her Dan Bhanderi der er ingeniør. 

 
Filmen om Terma Space blev vist 
i sin helhed ... 

 
... for et meget lydhørt publikum 
af elever fra HC Ørsted Gymna-
siet 

 
Dan har haft hovedansvaret for 
hele ASIM-projektet 

 



 
Dan udstråler et engagement og 
en stolthed over at have været le-
der af dette internationale projekt. 

 
Ved arrangementet blev der også 
tid til at præsentere det lære-
bogssystem, Hvad er Matematik? 
som fostrede ideen til dette film-
projekt 

 
... og til det tidligere filmprojekt 
10 Danske matematikere – 10 
Matematiske fortællinger  

 

Er I på jeres skole interesseret i at gennemføre tilsvarende arrangementer, så henvend jer, 
og er vi i rimelig god tid, så vil der måske være mulighed for at få en fra virksomheden 
med ud. 


